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با حکم معاون اول رییس جمهوری

 رییس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه
با مفاسد اقتصادی منصوب شد

مع�اون اول ریی�س جمه�وری در حکمی محمدرضا ی�زدی را به عن�وان »رییس 
دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی« منصوب کرد.

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی معاونت اول ریاست جمهوری، محمد مخبر در حکم انتصاب 
رییس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی آورده است: نظر به تعهد، شایستگی و 
تجارب ارزنده جنابعالی، به موجب این حکم به س��مت »رییس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه 
با مفاس��د اقتصادی« منصوب می شوید. معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: امید است با اتکال 
ب��ه الطاف خداوند متع��ال و با رعایت اص��ول »عدالت محوری«، »انقلابی گری«، »پاکدس��تی و 

فسادستیزی« و »قانون مداری« دولت مردمی در انجام وظایف محوله موفق و موید باشید.

با حکم مخبر؛

 زاهدی وفا معاون هماهنگی اقتصادی
معاون اول رییس جمهور شد

معاون اول رییس جمهوری در حکمی محمد هادی زاهدی وفا را به سمت »معاون 
هماهنگی و نظارت اقتصادی و زیربنایی معاون اول رییس جمهور« منصوب کرد.

ب��ه گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رس��انی معاون اول رییس جمه��وری، در حکم محمد مخبر 
به محمدهادی زاهدی وفا آمده اس��ت: نظر به تعهد، شایس��تگی و سوابق ارزشمند جنابعالی، 
ب��ه موجب این حکم به س��مت »معاون هماهنگی و نظارت اقتص��ادی و زیربنایی معاون اول 
ریی��س جمهور« منصوب می ش��وید. معاون اول رییس جمهوری در ادام��ه این حکم آورده 
است: شایسته است ضمن هماهنگی با دستگاه های اجرایی ذیربط در چارچوب شرح وظایف 
مص��وب آن معاونت، پیگیری و نظارت لازم را به عمل آورید. در پایان این حکم آمده اس��ت: 
امید است با اتکال به الطاف خداوند متعال، ضمن بهره گیری از توانایی های مجموعه دولت و 
اهتمام لازم در سایه تعامل و همکاری همکاران و با رعایت اصول »عدالت محوری«، »انقلابی 
گری«، »مردم داری«، »پاکدستی و فسادستیزی« و »قانون مداری« دولت مردمی، در انجام 

مسئولیت محوله موفق و موید باشید.

نماینده مردم گرگان و آق قلا:

 مردم به دلیل گرانی ماشین آلات کشاورزی 
در حال خروج از این بخش هستند

نماین�ده مردم گرگان و آق قا در مجلس ش�ورای اس�امی با بیان اینکه اس�تان 
گلستان سالانه بیش از ۵ میلیون تن محصول استراتژیک تولید می کند، گفت: مردم 
به دلی�ل گرانی های ادوات کش�اورزی، تجهیزات و ماش�ین آلات در حال خروج از 

کشاورزی هستند.
به گزارش خبرنگار سیاس��ی ایرنا، رمضانعلی س��نگدوینی در نطق میان دس��تور در جلسه 
علنی مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: از رئیس جمهور درخواس��ت دارم هر چه سریع تر برای 
سفر به استان محروم گلستان برنامه ریزی و قبل از آن، برای مصوبات سفر از ظرفیت مجمع 
نماین��دگان برای تصمیم گیری اس��تفاده کند. وی با بیان اینکه ش��ناخت هر س��رزمینی به 
داشته های آن سرزمین یعنی خاک، کشاورزی، گردشگری، صنعت، منابع طبیعی، نفت و گاز 
و معادن اس��ت، اظهار کرد: استان گلس��تان همه این ظرفیت ها را دارد اما گردشگری ندارد، 
صنعت آن ضعیف و کش��اورزی آن رو به افول اس��ت. عضو کمیس��یون انرژی مجلس شورای 
اس��لامی با بیان اینکه مردم به دلیل گرانی های ادوات کشاورزی، تجهیزات و ماشین آلات در 
حال خروج از کشاورزی هستند، گفت: استان گلستان سالانه بیش از ۵ میلیون تن محصولات 
اس��تراتژیک کش��اورزی تولید می کند. علاوه بر این محصولات دامی استان گلستان رتبه اول 
کش��ور را دارد  به طوری که س��الانه حدود ۲۹۰ هزار تن گوشت مرغ، ۶۰ هزار تن تخم مرغ، 
۳۴۰ هزار تن گوش��ت قرمز و ۳۴۰ هزار تن ش��یر و ۱۵۰۰ تن عس��ل تولید می کند که مبلغ 
آن س��الانه بیش از ۱۷ هزار میلیارد تومان اس��ت اما پول آن از استان خارج می شود و دست 

یک سری دلال می افتد.
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی گفت: سالانه یک تا یک و دو دهم 
میلیون تن مرغوبترین گندم کش��ور در گلس��تان تولید می ش��ود. در حال حاضر ۳۵ کارخانه 
تولید آرد با ظرفیت ۳۰ درصد فعال اس��ت. در حالی که اگر ظرفیت این کارخانه ها بالا برود، 

بیش از ۹۰ هزار نفر نیروی اشتغال ایجاد می کند.
وی خطاب به وزیر کشاورزی ادامه داد: ظرفیت تولید ماهانه آرد در گلستان، حدود ۱۵۰ تا 
۱۸۰ هزار تن اس��ت؛ مدیریت بازرگانی دولتی ایران جلوی خروج آرد استان گلستان و برخی 

استان ها و  سامانه را بسته است. 
س��نگدوینی با بیان اینکه اس��تان گلستان صنایع تبدیلی کش��اورزی ندارد، گفت: گلستان 
سیب زمینی تولید می کند؛ پنبه اش نابود شد؛ گوجه فرنگی تولید می کند اما صنایع تبدیلی 
ندارد. مردم در حال گذر از کشت گندم هستند. چندسال است کشت چغندر قند وارد استان 

شده اما صنایع تبدیلی ندارد.
عضو کمیس��یون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ما جزو ۵ استان محروم کشور 
هس��تیم، افزود: پتروش��یمی اس��تان گلس��تان ۹۵ هزار س��هامدار دارد اما ۱۵ سال است که 

همینطور مانده است آقایان رئیسی و اژه ای به این موضوع ورود کنید.
نماین��ده مردم گرگان و آق قلا همچنین خطاب به وزیر نیرو خواس��تار اصلاح قبوض برق، 

اصلاح وضعیت آب و تنش آبی شد.

س�تاد هماهنگ�ی اقتص�ادی ب�ه ریاس�ت 
رییس جمه�وری مق�رر ک�رد وزارت وزارت 
جهادکش�اورزی ضم�ن نظارت ب�ر کالاهای 
اساسی به صورت روزانه قیمت اقام خوراکی 

را اعام کند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رس��انی ریاس��ت 
جمهوری، جلس��ه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
به ریاس��ت آیت الله س��ید ابراهیم رییس��ی رییس 

جمهوری برگزار شد.
 در این جلس��ه وزارتخانه ه��ای صنعت، معدن و 
تجارت و جهادکش��اورزی گزارش های جداگانه ای 
از اقدامات خود ب��رای تنظیم بازار و قیمت کالاها 

ارائه کردند.
در این جلسه بر لزوم هماهنگی بیشتر و تقسیم 
کار جدید بین دس��تگاه های مسئول تاکید و مقرر 
ش��د در امر نظارت بر قیمت اقلام خوراکی در بازار 
از همه ظرفیت های درون دولت، سازمان تعزیرات 

حکومتی، اصناف و بس��یج اصناف استفاده شود تا 
نظارت و کنترل قیمت ها به صورت عینی و عملی 

توسط وزارت جهاد کشاورزی تحقق یابد.
همچنین بر اساس تصمیم امروز ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت مقرر ش��د وزارت جهادکش��اورزی 
به ص��ورت روزانه قیمت اقلام خوراکی را از طریق 
رس��انه ها اعلام کن��د و م��ردم و مصرف کنندگان 
ب��ا خرید اق��لام ب��ه قیمت اعلام ش��ده راس��ا بر 
 نرخ ها نظ��ارت کنند و با هرگون��ه تخلف برخورد

شود.
در جلس��ه همچنین با توجه به سفر اخیر رییس 
جمهوری به استان بوشهر، موضوع تجارت ملوانی 
یا اصطلاحا »ته لنجی« بررس��ی و طرح جدیدی با 

هدف ساماندهی این نوع تجارت ارائه شد.
پ��س از تبادل نظ��ر درباره این طرح مقرر ش��د 
دستگاه های مربوطه این طرح را با مشارکت مراجع 

ذی صلاح نهایی کنند.

رییس  مجلس ش�ورای اس�امی از سازمان 
بورس خواس�ت ب�ر موضوع نظ�ارت و کنترل 
و رواب�ط و رانت های اطاعات�ی در بورس که 
موج�ب بهرمن�دی ع�ده ای و ضرر و آس�یب 
عده ای دیگر در بورس می شود، اهتمام جدی 

داشته باشد.
ب��ه گزارش خبرنگار سیاس��ی ایرن��ا، محمد باقر 
قالیباف در جلس��ه علنی مجلس ش��ورای اسلامی 
و در جریان بررس��ی گزارش وزی��ر امور اقتصادی 
و دارای��ی درباره وضعیت ب��ورس اظهار کرد: مردم 
براس��اس سیاس��ت های دولت قبل به بازار بورس 
اعتماد کرده اند برای همین ش��اهد بودیم که تعداد 
س��هامداران از چه��ار، پنج میلیون ب��ه ۴۰ تا ۵۰ 
میلیون رس��ید که بس��یاری از این سهامداران هم 

سهامداران خرد هستند.
وی خواس��تار پاسخگویی دولت ها نسبت به بازار 
س��رمایه شد و ادامه داد: دولت باید توجه کند بازار 
بورس بازار تنها و مس��تقلی نیست، این بازار تحت 
تاثیر سیاس��ت های اقتصادی، پولی و بانکی دولت 
اس��ت. از ص��ادرات و واردات ت��ا تصمیم های بانک 
مرک��زی و وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در این 

بازار تاثیرگذار هستند.
رییس مجلس شورای اس��لامی با تاکید بر لزوم 
روش��ن ش��دن سیاس��ت های اقتص��ادی دولت و 
هماهنگ��ی بانک مرکزی با بقی��ه بخش های دولت 
گفت: آقای رئیسی در معرفی کابینه به مجلس قول 
داد که حتما برنامه و سیاست های اقتصادی روشن 

خود را به مجلس اعلام خواهد کرد.
 وی اضافه کرد: در آس��تانه لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
هستیم و خوب اس��ت که این سیاست ها روشن و 
مشخص شود و این توقع و انتظار مجلس از دولت 
است. رییس مجلس شورای اسلامی خطاب به وزیر 
اقتص��اد و امور دارایی ادامه داد: از ش��ما که فرزند 
مجلس و امروز در دولت هستید هم انتظار خاصی 

داریم و به این موارد توجه کنید.
 قالیب��اف ادامه داد: امروز مخصوصا س��هامداران 
خرد به این احتیاج دارند که ابزار لازم برای پوشش 
ریسک بورس و حمایت مخصوصا برای سهامداران 
خرد پیش بینی شود. اگر کار کارشناسی خواستید، 
کمیس��یون اقتصادی، کمیس��یون تولی��د و مرکز 
پژوهش ه��ا کمک می کنن��د. حالا ب��ا اوراق تبعی 
می خواهی��د این کار را انجام دهید یا هر کار دیگر، 

بحث من روش ها نیست اما به ویژه برای سهامداران 
خرد باید این کار انجام شود.

رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه توقع 
ما از وزارت اقتصاد امور اقتصادی و دارایی ثبات در 
بورس اس��ت، گفت: علاوه بر این نقد ش��وندگی از 
اولویت ه��ا و انتظارات م��ا و مطالبه مجلس و مردم  
اس��ت. شفافیت و فلس��فه وجودی بورس هم مهم 
اس��ت. قالیباف با بی��ان اینکه بازار ب��ورس و بازار 
س��رمایه برای رونق تولید و توسعه زیرساخت های 
کشور اس��ت، گفت: باید ببینیم امروز بورس چقدر 
به س��مت تولید و زیرس��اخت ها پیش م��ی رود. از 
ب��ورس و آق��ای عش��قی توقع داریم ک��ه در بحث 
نظارت و کنت��رل و روابط و رانت های اطلاعاتی در 
بورس که موجب بهرمندی عده ای و ضرر و آسیب 
ع��ده ای دیگر در ب��ورس می ش��ود، اهتمام جدی 

داشته باشند.
وی یادآورش��د: آسیب دیدگان عمدتا سهامداران 
خرد هس��تند که هم در کاه��ش و هم افزایش در 
نوسانات ضرر جدی می کنند این دیگر مستقیم به 
مدیری��ت بورس  و نظارت و کنت��رل برمی گردد و 
جزو وظایف ذاتی بورس اس��ت که باید به آن توجه 
شود. رییس مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: اگر 
سیاس��ت های اقتصادی روشن، بحث قیمت گذاری 
دستوری و سیاست های اوراق و سهام معلوم شود، 
امیدواریم ش��اهد با یک رش��د و ثبات منطقی در 
بورس باشیم و این توقع مجلس و مردم از دولت و 

به ویژه وزارت اقتصاد و امور دارایی است.
قالیب��اف ب��ا اش��اره به اینک��ه مجل��س روزهای 
سه ش��نبه بنای پیگیری و نظارت بر اجرای قوانین 
دارد، گفت: حتما در جلس��ات بعدی روزهای س��ه 
شنبه پیگیر موضوع بورس خواهیم بود چرا که این 
دغدغه دو س��وم مردم اس��ت که در اینجا سرمایه 

گذاری کرده اند.

ش�میرانات،  ری،  ته�ران،  م�ردم  نماین�ده 
اسامشهر و پردیس با طرح این پرسش که چرا 
باید هزینه رفتار و گفتار برخی نمایندگان را کل 
مجل�س بپردازد، گفت: حواش�ی برخی طرح ها، 
اظهارنظرها و اقدامات هزینه س�از عده ای باعث 

شده اقدامات خوب مجلس دیده نشود.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، مجتبی توانگر در 
صحن علنی مجلس ش��ورای اس��لامی در نطق میان 
دس��تور، گفت: زمانی که به کارنام��ه مجلس یازدهم 
ن��گاه می کنیم می بینیم اقدامات بس��یار بزرگی انجام 
داده است. از قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها 
تا قانون تس��هیل صدور مجوزهای کس��ب و کارها یا 
طرح تعارض منافع یا قانون مالیات بر خانه های خالی 

که به تصویب رسید.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم ادامه داد: 
وقتی گزارش عملکرد یکساله مجلس شورای اسلامی 
در محض��ر مقام معظم رهبری ارائه ش��د، ایش��ان از 
عملکرد مجل��س قدردانی ویژه کردند. این همه اقدام 
قوی و تاریخی مجلس یازدهم درحالی اتفاق افتاد که 
متاس��فانه عده ای نماینده هزینه  ساز باعث می شوند 

زحمات اکثریت نمایندگان مجلس به حاشیه برود.
توانگ��ر ادامه داد: در حالی ک��ه مقام معظم رهبری 
از مجل��س قدردان��ی می کنن��د، گ��زارش یک��ی از 
کمیسیون های مجلس باعث می شود ایشان بخواهند 
که این مساله جبران شود. البته رییس مجلس هم با 
آن که می  توانس��ت مثل بسیاری از افراد بر این تذکر 

درپوش بگذارد، آن را صریح و علنی مطرح کرد.
وی ادامه داد: رییس مجلس نشان داد که ولایتمدار 
واقعی کس��ی است که در پیاده س��ازی نظرات مقام 
معظم رهبری محاس��به سیاس��ی و بهانه تراشی نمی 
 کن��د. ام��روز می خواهم ب��ه بهانه تذکر مق��ام معظم 
رهبری، نقدهایی به خودمان مطرح کنم و می خواهم 
از اقدام��ات هزین��ه س��ازی بگویم ک��ه کارهای موثر 
مجلس برای مردم را در برخی رس��انه ها و شبکه های 

اجتماعی به حاشیه برده است.
توانگر عنوان کرد: خطاب من اول به خودم اس��ت و 
بعد به همکارانی که متاسفانه رویه شان، هزینه هایی را 
بر مجلس یازدهم تحمیل کرده است. یک نفر مصاحبه 
می کند که نمایندگان خودش��ان هم نمی دانند به چه 
رای می دهن��د و ش��ب در تلویزی��ون می بینند، یک 
نفر در فلان کمیس��یون رعایت ملاحظات حق الناس 
را نمی کن��د و مقام معظم رهب��ری را ناگزیر به تذکر 
می کن��د و یک نف��ر دیگر طرح فضای مج��ازی را به 
شکلی تنظیم می کند که خواسته یا ناخواسته مجلس 
را مقابل خواس��ته مردم ایران قرار می دهد. همچنین 
یک نفر دیگر برچسب دستکاری بودجه  ای می زند که 

نتیجه زحمت شبانه  روزی تمام نمایندگان است.
نماینده مردم تهران، ری، ش��میرانات، اسلامشهر و 
پردیس در ادامه یادآور ش��د: بودج��ه  به دلیل احکام 
ضدتبعیض و حمایت از محرومین از افتخارات مجلس 
محس��وب می ش��ود و آن نماینده ای��ن کارنامه مهم 

مجلس را تحت الشعاع اقدام خود قرار می دهد.
وی تصریح کرد: یک ع��ده به بهانه توافق با آژانس 
ک��ه همه خوب می دانیم نمی تواند خارج از هماهنگی 
با نهادهای بالادست امنیتی باشد، آش را آن قدر شور 
می کنند که اقدام تاریخ��ی مجلس در تصویب قانون 
اقدام راهبردی را تحت الش��عاع قرار می دهند آن هم 
در مجلسی که با افتخار تابلوی مجلس انقلابی را دارد. 
آیا انقلابی گری بدون اخلاق و عقلانیت، معنا و مفهوم 

دارد؟
توانگر افزود: برخی اقدامات نمایندگان هزینه  ساز، 
متاس��فانه تصوی��ر کل مجلس را نتیجه کار کس��انی 
نشان می  دهد که به عقلانیت یا اخلاق توجه کمتری 
دارند در حالی که این واقعیت مجلس نیست. واقعیت 
مجلس، اکثریت مجلس انقلابی و خروجی نهایی است 

که از این مجلس بیرون می آید.
رییس کمیته اقتصاد انرژی مجلس شورای اسلامی 
گف��ت: همکاران عزیز نیاز اس��ت م��ردم به جای این 
حاش��یه  سازی ها، دستاوردهای این مجلس را ببینند. 
ما قانون��ی برای اخذ مالی��ات از خانه های خالی یا به 
عب��ارت بهتر طرح مالیات بر احتکار مس��کن تصویب 
کردی��م، که کم ک��م اثراتش را بر ب��ازار می گذارد، ما 
قانونی برای تولید یک میلیون مسکن درسال تصویب 
کردی��م، ما مصوب��ه  ای مهم و تاریخی برای تس��هیل 
صدور مجوز برخی کس��ب و کارها داش��تیم که یکبار 
برای همیشه به رانت  های رسوب کرده برخی کسب و 

کارها پایان می دهد.

رییس  مجلس: 

سازمان بورس بر موضوع نظارت اهتمام جدی داشته باشد
توانگر: 

هزینه رفتار و گفتار برخی افراد را نباید کل مجلس بپردازد

وزارت جهادکشاورزی به صورت روزانه قیمت اقلام خوراکی را اعلام کند
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مطرح شد:

یک�ی از دغدغه ه�ای س�الیان اخیر مردم 
آذربایجان ش�رقی به تبعیت از کل کش�ور، 
اج�اره و یا خرید یک س�رپناه ب�رای خود و 
خانواده بوده اس�ت اما هر دولتی که بر س�ر 
کار آمده است طرحی را برای مسکن داشته 
و آن ط�ور ک�ه کارشناس�ان معتقدن�د این 
طرح ها آن ط�ور که باید و ش�اید از کارآیی 
لازم در راس�تای بهبود وضعیت بازار مسکن 

برخوردار نبوده اند!
  تاکنون ۶ هزار و ۲۵۱ پروژه به متقاضیان 
تایید شده آذربایجان شرقی تخصیص یافته 

است
صاحبِ خانه ش��دن در دوران گذش��ته ش��اید 
کار زیاد س��خت و شاقی به نظر نمی آمد زیرا که 
بش��ر می توانست با استفاده از امکانات و طبیعت 
پیرامون خود س��رپناهی را برای خ��ود و خانواده 
تهی��ه کند، ام��ا امروزه تامین این نی��از به آمال و 
آرزویی تبدیل ش��ده که دست یافتن به آن بدون 
حمایت اطرافیان و دولت به س��ختی امکان پذیر 

می گردد!
در سالیان اخیر دولت های مختلف برای صاحب 
خانه ش��دن مردم طرح های تش��ویقی متعددی 
مانند مس��کن مهر، اقدام ملی تامین مسکن و در 
دولت س��یزدهم نیز طرح جهش تولید مسکن را 
اجر می کند تا افراد فاقد مسکن بتوانند با استفاده 
از مزایای این طرح ها به آرزوی خود برای داشتن 

سرپناه دست پیدا کنند.
مدیرکل راه و شهرس��ازی آذربایجان ش��رقی، 
سهمیه استان از طرح اقدام ملی مسکن را حدود 
۴۰ ه��زار واحد اعلام کرد و گفت: تاکنون ۶ هزار 
و ۲۵۱ پروژه به متقاضیان تایید ش��ده، تخصیص 

یافته است.
ابوالقاس��م سلطانی با اش��اره به اینکه ۷۳ هزار 
متقاض��ی در اس��تان ثبت ن��ام کرده اند اف��زود: از 
ای��ن تعداد ۸ هزار و ۴۱۵ متقاضی واجد ش��رایط 
تشخیص داده شده و ۷ هزار و ۸۱۴ نفر نسبت به 

افتتاح حساب اقدام کرده اند.

ح��ال که ب��ه صراح��ت، مقام��ات وزارت راه و 
شهرسازی اعلام می کنند طرح اقدام ملی مسکن 
ش��باهتی به طرح مس��کن مهر به آن ش��کل که 
متقاضیان انتظار دارند نیس��ت، باید منتظر ماند و 
دید که دولت برای صاحبخانه ش��دن آسان مردم 

چه اقدامی خواهد کرد.
دولت به خوبی می داند که بعد از جهش قیمت، 
تعداد مستاجرها و اجاره نشین ها در کشور افزایش 
یافته است، پس می تواند با آسان کردن مسیر هم 
صاحب خانه کردن مردم را آسان کند و هم اینکه 
تولید مسکن را که خود فرصت شغلی بالایی را در 

پی دارد در پس اجرای این طرح رونق دهد.
  در طرح ملی مس�کن قرار است بیش از 
۵ هزار واحد مس�کن در شهر سهند احداث 

شود
دولت سیزدهم در حالی از مرداد ماه سال جاری 
کار خ��ود را آغاز نمود که س��یدابراهیم رئیس��ی 
وعده س��اخت یک میلیون مس��کن در سال را در 

رقابت های انتخاباتی مطرح کرد.
وی درباره تدوین طرح ویژه مس��کن گفته بود: 
در این طرح س��اخت ۴ میلیون مس��کن با آورده 
اولیه صف��ر، زمین رای��گان و وام ارزان بدون یک 

ریال بودجه دولتی پیش بینی شده است.
در یک نگاه گذرا می توان دریافت که طرح یاد 
شده، طرح ارتقا یافته مسکن مهر است به گونه ای 
که هم مشکلات آن را ندارد و هم کیفیت مسکن 
را افزایش می دهد و هم فش��اری به بودجه دولت 

وارد نخواهد کرد.
بیش از ۵ هزار واحد مسکن ملی در شهر جدید 
سهند احداث می شود، لذا سهمیه کل آذربایجان 
ش��رقی از طرح اقدام ملی مس��کن ۵۰ هزار واحد 

است.
شهر جدید س��هند در ۱۲ کیلومتری کلانشهر 
تبریز ق��رار دارد و طبق پیش بینی های قبلی در 
راس��تای احداث این شهر جدید، می تواند سرریز 

جمعیتی تبریز را در خود جای دهد.
یک��ی از نیازهای اصلی این ش��هر احداث پروژه 

های بزرگ مسکن است که برای همین منظور در 
قالب طرح اقدام ملی مسکن قرار است بیش از ۵ 

هزار واحد مسکن در این شهر احداث شود.
اخیراً نیز استاندار جدید آذربایجان شرقی برای 
بازدید از آخرین وضعیت اجرای این پروژه سفری 
به شهر جدید سهند داشت و از نزدیک مشکلات 

این پروژه را بررسی کرد.
شهرهای مجاز آذربایجان شرقی که تامین زمین 

برای اجرای قانون جهش تولید مسکن انجام شده 
است شامل اسکو، اهر، ایلخجی، بستان آباد، بناب، 
تس��وج، خسروش��هر، خمارلو، خواجه، دوزدوزان، 
س��راب، شبستر، شهر جدید س��هند، شهر جدید 
ش��هریار، عجب  ش��یر، قره  آغاج، گ��وگان، مراغه، 
مرند، ملکان، ممقان، میانه، هادیش��هر، هشترود، 
ورزقان، کشکسرای، آذرشهر، بخشایش، خامنه و  

سیه رود می باشد.

  بانک ها باید کمک کنند تا هیچ پروژه ای 
به خاطر مشکات مالی متوقف نشود!

استاندار آذربایجان شرقی با تأکید بر حل موانع 
اساس��ی تولید مس��کن در اس��تان به ویژه تأمین 
زمین و ارائه تسهیلات بانکی، از مدیران این حوزه 
خواست تا درخصوص طرح های اقدام ملی مسکن 
و جهش تولید مسکن به مردم اطلاع رسانی دقیق 

کنند.
عابدی��ن خرّم تأمی��ن زمین را مش��کلی اصلی 
طرح های تولید مس��کن دانست و گفت: وضعیت 
اراضی موجود که برای س��اخت مس��کن مناسب 
هس��تند، باید به صورت شفاف و روشن مشخص 
ش��ود. وی با تأکید بر این که برای متقاضیان شهر 
تبریز باید از بافت های فرسوده یا شهرهای جدید 
پیرامونی مانند س��هند و ش��هریار ب��رای احداث 
مسکن اس��تفاده کنیم افزود: واحدهای مسکونی 
جدی��د به هیچ عنوان نباید خارج از حریم ش��هر 

ساخته شوند. 
اس��تاندار آذربایجان شرقی با تاکید بر همراهی 
بانک ه��ا با متقاضی��ان و تولیدکنندگان مس��کن 
اضافه کرد: بانک ها کم��ک کنند تا هیچ پروژه ای 

به خاطر مشکلات مالی متوقف نشود!
وی با بیان اینکه هنوز اطلاع رس��انی دقیقی از 
طرح های تولید مس��کن نشده است تاکید کرد: با 
توجه به ذهنیتی که مردم از مس��کن مهر با تمام 
محاس��ن و معایب آن دارند لازم اس��ت طرح های 
جدید مسکن به صورت ش��فاف و دقیق به مردم 

اطلاع رسانی شود.
خرّم با اش��اره به سیاست های وزارت راه و شهر 
س��ازی در حوزه ساخت مس��کن گفت: با تشریح 
سیاس��ت های این حوزه و ایجاد جذابیت و انگیزه 
برای متقاضیان باید از این فرصت برای خدمت به 
مردم استفاده کرده و در صدور پروانه ساختمانی 
پروژه های اقدام ملی مسکن در شهر جدید سهند 

تسریع نماییم.
  مناط�ق مختلف کش�ور نیازمند تولید و 
عرضه مسکن برای متعادل شدن بازار است

یک کارشناس مس��کن با تاکید بر اینکه به هر 
حال اج��رای طرح اق��دام ملی مس��کن بعد از ۶ 
س��ال س��کوت در فضای تولید مسکن حرکت رو 
به جلویی بود گفت: بخش��ی از طرح ملی مسکن 
قرار اس��ت در شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر و اقشار 
متوس��ط و متوسط به پایین با قیمت تمام شده و 

زمین ۹۹ ساله احداث شود.
مهدی غلام��ی ادامه داد: بخش��ی از این طرح 
نیز قرار اس��ت در ش��هرهای جدید احداث ش��ود 
که متقاضی��ان باید ۳۰ درصد هزینه س��اخت را 
پرداخت کنند که البته از تس��هیلات با نرخ سود 
۱۸ درصد با بازپرداخت ۱۲ س��اله نیز می توانند 

بهره مند شوند.
وی افزود: اما س��والی که مطرح اس��ت این که 
بازپرداخت اقس��اط با نرخ ۱۸ درصد برای اقش��ار 

متوسط جامعه هم سخت و دشوار خواهد بود.
غلامی با اش��اره به اینکه دولت باید فکری برای 
کاهش نرخ س��ود تس��هیلات پرداخت شده کند 
اضافه کرد: با توجه به اینکه اس��تقبال چندانی در 
حال حاضر از صندوق پس انداز یکم صورت نمی 
گیرد دولت می تواند از محل اقس��اط بازگش��ت 
مسکن مهر نرخ سود تس��هیلات طرح اقدام ملی 

مسکن را کاهش دهد.
این کارشناس مسکن تاکید کرد: در بخش دیگر 
طرح اقدام ملی مسکن برخی واحدهای مسکونی 
قرار اس��ت به صورت مش��ارکتی احداث شود و با 
قیمت روز برای فروخته ش��ود، حال س��وال این 
اس��ت که دهک ۷ جامعه خ��ود می تواند صاحب 
مسکن شود حال چرا باید این واحدهای مسکونی 

از طریق مشارکتی احداث شوند؟!
غلامی اظهار کرد: طرح ملی مسکن طرح خوبی 
اس��ت اما باید تداوم داشته باش��د و قبل از اتمام 
۴۰۰ هزار مس��کن مورد اشاره در طرح اقدام ملی 
مس��کن پروژه جدیدی آغاز ش��ود و اتفاقاً این بار 
تعداد آن بیشتر از ۴۰۰ هزار باشد چرا که مناطق 
مختلف کشور نیازمند تولید و عرضه مسکن برای 

متعادل شدن بازار است.

 همراهی سیستم بانکی
برای رونق بازار مسکن 

ضروری است

»عصرآزادی« از وضعیت طرح های تولید مسکن در 
آذربایجان شرقی گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 


